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El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball:

…el següents clients no repetirien.

I li pose dos exemples: la naviliera britànica Peninsular i 
Oriental Creuers, que va vindre a Alacant fins al 2015, ho va 
deixar de fer en el 2016, i ara en el 2017 ha tornat; la naviliera 
alemanya Aida, aquest 2017 no ha fet escala però en el 2018 
ha confirmat la seua tornada a Alacant.

I això és habitual, és normal, i vostés són tremendistes en 
estes qüestions 

Per tant, la conclusió és clara i evident: hem de continuar 
treballant des de la col·laboració fent més atractiva la seua 
destinació, afegint un conjunt de rutes interessants per als 
viatgers per tal de millorar encara més l’oferta turística del 
nostre territori 

I en això…

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller 

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball:

…este Consell està treballant, per molt que els pese a vostés.

Moltes gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller  (Veus)

Anem a passar, anem a passar…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball:

 A l’altra fem un diàleg, un debat, ¿eh? No passa res 

La senyora vicepresidenta primera:

Sí, conseller, anem a intentar, conseller, continuar amb la 
sessió de control i a passar a la pregunta 988 que formula el 
diputat Miguel Ángel Mulet, del Grup Parlamentari Popular, al 
conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport 

Senyor Mulet, ara, quan polse, li done la paraula 

Quan vosté vullga pot començar 

El senyor Mulet Taló:

Moltes gràcies, senyora presidenta 

Senyor conseller, vosté que té accés als millors lingüistes, a 
vore si per favor per al proper plenari mos pot dir la diferència 
entre indesitjable i malparit; seria interessant, seria molt 
interessant  (Aplaudiments) Li vaig a preguntar per les taxes 
universitàries 

Segurament, ara vosté em dirà que en el projecte de 
pressupostos del 2018 s’han incorporat una quantitat per 
compensar la baixada de les taxes, ¡d’acord, d’acord! El que 
ja no em podrà assegurar és que aquesta quantitat cobrisca 
la minva per la baixada en la totalitat i   , problema per les 
universitats 

No obstant això, em congratule, ens congratulem que haja 
incorporat una quantitat per aquest menester, gràcies o com 
a conseqüència de la nostra pressió mitjançant diferents 
iniciatives parlamentàries presentades des de fa mesos, que 
per cert, que per cert, alguna de les quals els seus tècnics 
han contestat amb profusió de dades, gran quantitat  Però 
per molts esforços en sumar-les seguixen sense arribar al 
compromís que vostés, que vostés tenien adquirit amb les 
universitats públiques valencianes 

Com bé li van recordar els rectors a l’obertura de curs passada, 
no estan complint amb els compromisos electorals adquirits  
Ells tenien altres expectatives amb aquest govern  I no us 
oblideu, senyor conseller, aquest és el seu últim pressupost 
executiu 

Per favor, no em torne a traure això de l’infrafinançament, ja 
sabem que n’hi ha una voluntat per part del govern d’arribar 
a un acord i ja sabem també per qui o qui és el culpable que 
tinguem este sistema d’infrafinançament que tant li afecta, 
però, tant s’hi val. A la fi què més dóna ficar partides i partides 
en els pressupostos de cultura si després no els executen 

Per últim, també estic segur que em farà un relat complet del 
que nosaltres vam fer i del que vostés estan fent  Però el que 
no em dirà és que, si és cert que ha revertit la situació, cert, 
també ho és que segueix ancorada, sense rebre cap xicotet 
marge addicional, només a una mínima actualització de les 
despeses de personal, per cert, inferior a la dels funcionaris 
de la Generalitat valenciana  I el pagament, el pagament a 
batzegades del deute històric ja compromés per l’anterior 
govern de La Generalitat 

Li pregunte, conseller, quina quantia total suposa la reducció 
de les taxes universitàries del curs 2017 i 2018? I com 
afectaran als pressupostos de les universitats públiques 
valencianes? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Mulet 

Conseller, quan vullga 
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El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta 

Gràcies, senyor Mulet 

Vosté té accés també a les aplicacions de l’acadèmia i pot 
mirar les definicions de qualsevol paraula. Estic segur que a 
vosté no caldrà que li faça jo cap definició.

Per la pregunta que fa, el pressupost, en el 2018 està marcat 
8,5 milions per a compensar a les universitats valencianes 
d’eixa pèrdua d’ingressos que tindran per part dels estudiants 
perquè baixem les taxes, complint amb allò que havíem dit 
que anàvem a fer i que estem fent  I no només baixant eixes 
taxes en un 7% enguany, sinó que l’any que ve, per al curs 
següent, les baixarem un 8% més, i en total serà un 15% de 
baixada de taxes i que se sumaran també a la pujada de beques 
universitàries, que estem ja en 30 milions d’euros en beques 
universitàries; quan vam arribar al govern no arribava a 16  La 
diferència crec que és bastant contundent 

I pel que fa a les definicions de paraules, que com a vosté li 
agraden i vosté ha dit una definició d’una..., ha repetit moltes 
vegades una paraula  Ací m’he baixat, perquè mentre vosté 
parlava estava buscant també el que realment jo entenc per 
incompliment i el que entenc per compliment  El que entenc 
per incompliment és portar en el programa electoral, aplicar el 
programa plurianual de finançament de les universitats 2010-
2017 i augmentar la inversió en les universitats públiques 
valencianes d’entre 6 500 i 7 000 milions, programa electoral 
del Partit Popular 2011-2015  I incompliment: acumular més 
de huit-cents milions d’euros en deute en les universitats 
valencianes i no aplicar el programa plurianual de finançament. 
Definició d’incompliment 

Si vol anem a la definició de compliment  Com vosté sempre 
diu que nosaltres no estem seguint el que vam dir i què 
anàvem a fer, doncs mire, por mí y por todos mis compañeros, 
no?, que se sol dir, programa de Podemos: «Asegurar el pago 
de la deuda histórica con las universidades » Això és el que 
estem fent  En estos tres anys més de tres-cents milions 
d’euros destinats a pagar deute que vostés van generar a les 
universitats  Següent: «Contemplar una revisión a la baja en 
las tasas de matriculación » El que hem fet, baixar les taxes un 
7 i després un 8%  «Junto al incremento de las becas de grado 
y de máster » Complir, això es diu complir 

Si vol anem al programa del PSPV  Deia que s’hauria de 
restablir «unos precios públicos en matrícula y sistema de 
becas que garanticen la igualdad»  Això és el que hem fet, 
baixar els preus públics i augmentar les beques 

I si vol anem al de Compromís, i diu, «seguir liquidant, liquidar 
el deute històric de La Generalitat amb les universitats –és el 
que hem fet– i evitar que els alumnes estiguen suportant les 
altes taxes que s’havien fet pel Partit Popular» 

Per tant, si vol que juguem a definicions de paraules... 
Incompliment: portar en un programa i no complir-ho; el que 
vostés feien  Compliment: el que estem fent, baixar les taxes, 
augmentar les beques, 8,5 milions estan en el pressupost del 
2018 i, en els propers, la resta, del 8% 

Gràcies  (S’interromp la gravació)

La senyora vicepresidenta primera:

Sí, senyor Mulet 

El senyor Mulet Taló:

Bé, senyor conseller, en efecte, no m’ha contestat, no m’ha 
contestat 

Jo li he demanat la quantia, no el que vostés ficaran, no el 
que vostés ficaran, perquè el que vostés ficaran no sabem si 
cobrirà la minva que tindrà la baixada de taxes  No mos ha 
contestat 

I jo no vaig tindre l’honor o el gust de participar amb vosté en 
ningun debat electoral en la campanya, però sí que vaig tindre 
la possibilitat de participar en la Universitat de València, en 
l’Aula Magna, amb companys que ara són del seu govern  I 
allí, a més de tot això que ha dit vosté, van dir molt clar que 
havien d’aconseguir, que havien d’incrementar, que havien de 
recolzar el suficient la universitat per a millorar el seu nivell. I 
això és un compromís  I això és un compromís que s’adquirix 
en campanya electoral en un debat en l’Aula Magna de la 
Universitat de València  I això és un compromís que s’ha de 
mantindre  I si no se manté això és trair el teu compromís  I 
això és el que hi ha, i això és el que hi ha 

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Mulet  (Algú diu: «Muy bien.» Aplaudiments)

Conseller 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies 

Li he llegit els programes electorals  Crec que és bastant 
evident qui ha traït i ha incomplit i qui ha complit i segueix 
sent fidel a aquelles promeses, no només promeses sinó 
compromisos que es van adquirir  Pot parlar amb els rectors i 
vorà perfectament que estan molt millor del que estaven, pot 
parlar amb ells i ho vorà 

No només això, sinó que a més a més, a més d’augmentar els 
ingressos que, com li he dit, sí que van a cobrir la baixada de 
taxes, vosté ho sap perfectament, ha de fer el que ha de fer, 
que ací diu això, però van a cobrir la baixada de taxes i tindran 
els ingressos que deixen d’ingressar; els càlculs són fets pels 
tècnics i funcionen, parlats amb els gerents de les universitats  
Per tant, no dubtarà que els gerents de les universitats saben 
quants diners deixaran d’ingressar i, per tant, quins diners són 
els que els hem de compensar i són els diners que estan posats 
en pressupostos 

Però és que a més a més, pel que vosté dia també de l’augment, 
de la quantia global, seguim augmentant-la, i no només això, 
sinó que ens hem ja reunit amb els rectors i amb els seus 
gerents per a fer un nou sistema de finançament que puga 
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realment augmentar, no només els ingressos per a la partida 
de les subvencions ordinàries, sinó també en un nou model 
del sistema universitari valencià, que sapiem cap on vol anar 
per a canviar el model productiu  Precisament per això ens 
estem reunint ja amb els gerents, amb els equips tècnics que 
les universitats valencianes, per a definir eixe programa, per 
a definir eixes necessitats i fer el següent pas, que és definir 
un nou model de finançament que se sumarà als compliments 
que ja estem fet 

Gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller 

Pregunta 1 035, que formula la diputada del Grup Socialista, 
Ana María Besalduch, al conseller també d’educació 

Senyora Besalduch, quan vosté vullga 

La senyora Belsalduch Besalduch:

Gràcies, presidenta 

Senyor conseller, no busque la paraula malparit en el diccionari  
No deuria estar en el diccionari un insult masclista, perquè no 
hi ha cap ésser humà parit per una dona que siga malparit  
(Aplaudiments)

Senyor conseller, en la (veus) Comunitat Valenciana   

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor! Anem a deixar que la senyora Besalduch acabe la 
seua pregunta 

Senyora Bonig, està la senyora Besalduch en l’ús de la paraula, 
a la qual, a més, li vaig a parar el temps  Així que anem a deixar 
que la senyora Besalduch acabe la seua pregunta al conseller 
d’educació 

Senyora Besalduch, pot continuar, per favor 

La senyora Belsalduch Besalduch:

Gràcies, presidenta 

Senyor conseller, en la Comunitat Valenciana el 80% de la 
població està concentrada en el 20% del territori, concretament 
en el litoral, mentre en la resta, és a dir, en el 80%, tant sols residix 
el 20% de la ciutadania  Un de cada cinc pobles de la Comunitat 
Valenciana pateix la despoblació  I el més lamentable és encara 
que quasi cent pobles estan a punt de desaparéixer 

Durant vint anys els governs del Partit Popular en la comunitat, 
durant estos últims vint anys, no s’han dut a terme polítiques 

dirigides a aturar esta sagnia del despoblament  Més al contrari, 
les polítiques que s’han aplicat han contribuït a l’abandonament 
del món rural, dels nostres pobles, especialment els retalls en 
educació han fet tancar escoles  I tots sabem que quan en un 
poble se tanca una escola, el poble desapareix 

Retallades a les quals s’han sumat les del Partit Popular del 
Govern d’Espanya, perquè ha tingut una atenció ínfima en tot 
el que respecta en l’àmbit rural i que, com a conseqüència, s’ha 
fet més profunda en la nostra comunitat eixa desigualtat en la 
prestació de serveis educatius en el món rural i en la resta del 
territori 

Tots recordem l’eliminació de les línies de transport escolar 
que no estigueren a més de tres quilòmetres en línia recta, 
una de les primeres mesures que la seua conselleria va tirar 
cap arrere, perquè els pobles més afectats precisament eren 
els pobles de l’àmbit rural  O també com s’eliminaven els cicles 
formatius, de formació professional, en els municipis rurals, 
amb una absoluta falta de sensibilitat en este món rural 

És més, la mateixa persona del govern del Partit Popular 
que quatre mesos abans de les eleccions llevava els cicles 
formatius en un poble, en campanya electoral, en el mateix 
poble, venia a prometre que l’anava a tornar a ficar.

Sabem de la sensibilitat del Consell en la qüestió del 
despoblament, sabem l’impuls d’Avant, eixa agenda que 
dissenyarà accions per a combatre este despoblament en les 
comarques de l’interior, implicant-hi totes les conselleries 

Però avui, conseller, jo li pregunte a vosté com a conseller 
d’educació: quines accions s’estan realitzant per atendre 
l’alumnat que habita en zones desafavorides del nostre 
territori o/i estan en risc d’exclusió social?

Gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Besalduch 

Conseller, quan vullga 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta 

Gràcies també per la seua pregunta 

I no puc estar més d’acord també amb la diagnosi que fa, no 
només de la situació que ens hem trobat, sinó de quines són 
les causes i quines són les conseqüències de les decisions que 
es van prendre en governs anteriors, que evidentment sí, hi ha 
qui és capaç d’anar a prometre coses que acaba de llevar  Ho 
veiem tots els dies en les preguntes que se’ns fan ací 

Mire, no és només una qüestió transversal, com deia, eixa 
agenda Avant, sinó que és essencial per a este govern que de 
veritat cosim tot el territori  Per a cosir tot el territori hem de 
tindre les mateixes oportunitats visquem on visquem  I per a 


